
Slovenske zahteve v drž. zborn. 
Občine Spodnji Dolič, Bezovica in kat. 

polit, društvo v Konjicah so izročile po po
slancu J. Ž i č k a r|j u prošnje na državni 
zbor za ustanovitev slovenskega vseučilišča 
v Ljubljani. Pri tej priložnosti je imenovani 
poslanec izpregovoril sledeče besede: 

»Visoka zbornica! Čast mi je bila, da 
sem visokemu naučnemu ministerstvu izro
čil prošnje od več kakor 50 občin in dru
štev iz Spodnjega Štajerja za ustanovitev slo
venskega vseučilišča v Ljubljani. Razlogi za 
to ustanovitev so prav natanko navedeni v 
peticiji nekaterih korporacij iz Ljubljane, ka



tero je izročil visoki hiši podpredsednik dr. 
Ferjančič ter jo priporočil v seji 20. oktobra 
in katero najdete ponatisnjeno v stenogra
fičnem zapisnikn 12. seje. 

Pred nekaterimi dnevi je razkladal nek 
poslanec iz Trsta razloge, iz katerih bi se 
naj za avstrijske državljane italijanskega je
zika ustanovilo laško vseučilišče. Navedlo se 
je, da se nahaja v Avstriji 750.000 italijan
skih državljanov, ki imajo pravico, zahtevati 
takšno vseučilišče. Glejte, vsled zadnjega sta
tističnega štetja, ki se je, kakor znano, iz
vršilo na veliko škodo Slovencev, se nahaja 
v Avstriji 1.200.000 Slovencev, in ti imajo 
pač tudi pravico, za se zahtevati svoje vse
učilišče. (Ugovor in klici na levici: Kdo bo 
pa denar dal?) Žičkar: Denar naj oskrbi 
avstrijska vlada; če ga ima za Nemce, ga 
mora imeti tudi za Slovence! 

Mnogoštevilnim občinam, ki so zahte
vale takšno vseučilišče, se pridružuje tudi 
občina Dolič v konjiškem sodnijskem okraju. 
Prosim, visoka zbornica naj dovoli, da se ta 
peticija popolnoma ponatisne v stenografič
nem zapisniku današnje seje.« 

Predsednik prosi iste gospode, ki so za 
to, da se ta predlog sprejme, naj vstanejo. 
(Se je zgodilo.) Peticija se je ponatisnila. 

Nadalje čita perovodjadr. Budig: »Proš
nja katoliške politične zveze v Konjicah za 
popolno ravnopravnost Slovencev na Štajar
skem v šoli in uradu, predložena po poslancu 
Žičkarju«. 

Predsednik: »K tej prošnji ima besedo 
poslanec Žičkar«. 

Posl. Ž i č k a r : »Visoka zbornica! Pred 
nekaterimi dnevi sem izročil visoki hiši proš
njo katol. polit, društva za kozjanski okraj 
na Spodnjem Štajarskem, da se izvaja jezi
kovna ravnopravnost Slovencev pri vseh 
javnih uradih in oblastnijah v vseh onih 
pokrajinah, koder prebivajo Slovenci. Danes 
leži pred menoj enaka vloga. Tu imamo pe
ticijo katol. polit, društva v Konjicah na 
Spod. Štajarskem. 

Visoka hiša! Gotovo je neizmerno ne
prijetno, če dobivajo slovenske stranke v po
polno slovenskem jezikovnem okraju, stranke, 
ki ne razumejo nobene nemške besede, od 
raznih oblastnij nemške dopise, nemška raz
glasila in odloke. Ne vedo, kaj bi ž njimi 
storile. Morajo si potem poiskati človeka, ki 
vsaj nekoliko nemški razumeva, da njim raz
tolmači, kaj pomeni ovo pismo in kaj od 
njih zahteva oblastnija. Tu se pa zgodi ne
redkoma, da se pismo čisto napačno raz
laga. Znan mi je slučaj, da je naročila neka 
sodnija stranki, naj pride z m r t v a š k i m 
listom za neko osebo k sodniji. Stranki se 

je pa po tolmaču razložilo: Ti imaš k r s t n i 
l i s t prinesti k sodniji. Stranka nese toraj 
3 do 4 ure daleč krstni list k sodniji; tu 
pa izve, da je pot napravila zaman in da 
mora iti nazaj po »mrtvaški list«. 

Predsednik seže v besedo »Prosim, go
spod poslanec, govorite bolj kratko«. 

Poslanec Žička r : »Taki in enaki slu
čaji se pripetijo na veliko škodo in na jezo 
Slovencev ne redkokrat. Naravno pravo za
hteva, da se s slovenskimi strankami občuje 
pri sodniji in pri drugih uradih v slovenskem 
jeziku. Tožbe zaradi zanemarjanja teh naših 
pravic ne bodo prej prenehale, dokler ne 
dosežemo svoje popolne pravice. Predlagam 
toraj, da se omenjena prošnja katol. polit, 
društva v Konjicah popolnoma ponatisne v 
štenografičnem zapisniku današnje seje.« 

Predsednik vpraša, ali so poslanci s tem 
predlogom zadovoljni. Ker so vstali, izjavlja 
predsednik, da se je sprejel, in se ponatisne 
omenjena peticija v sejnem zapisniku. 


